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Referat 
Møde i Specifikationsforum 

Tid og sted:  Tirsdag den 5. september 2023, kl. 9:30 -12:00, i KL-Huset, mødelokale S-06. 

Deltagere:  Brian Hansen Damsgaard, Fredericia Kommune (formand) 
Tyge Pontoppidan Jensen, Københavns Kommune 
Lars Ellebjerg, Hvidovre Kommune, deltog på Teams 
Kurt Forbech Toft, SDFI 
Charlotte Bjerregaard, SDFI 
Vakant, Statsligt medlem 
Svend Elgaard, Vejdirektoratet 
Laurids Rolighed Larsen, NIRAS 
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent) 
 

Afbud: Hanne N. Christensen, Hillerød Kommune og Jette Kristensen, Andel 

 

Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

1. Velkomst  09:30 

5 min. 

Eventuelle nye medlemmer præsenteres, og der siges tak til af-
gående. 

Formanden byder velkommen. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Da vi endnu ikke har fået et nyt statsligt medlem, foreslog Charlotte at vi beder bestyrelsen om at udpege et statsligt medlem. Brian har bedt Jørgen Grum om at 
udpege et nyt medlem, og Brian vil bringe det op på SU-mødet. Lars Misser, VURDST er også blevet kontaktet. Alle i forummet opfordres til at komme med forslag til 
et nyt statsligt medlem. 

2. Godkendelse af dagsor-
den 

09:35 

5 min. 

Præsentation af dagsordenspunkter samt forslag til punkter un-
der eventuelt. 

Nummerering af eventuelle dagsordensbilag refererer 
til dagsordenspunkterne. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Godkendt. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

3. Opfølgning siden sidst 09:40 

10 min. 

Opfølgning på referatet fra sidste møde. 

Bemærkninger skrives ind i dagens referat. 

Jens skriver referat. Formanden godkender inden of-
fentliggørelse på GeoDanmarks hjemmeside. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 

4. Orientering fra GeoDan-
mark 

09:50 

10 min. 

Jens orienterer fra GeoDanmark om Fællessekretariat, besty-
relse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, an-
dre fora o.l. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

GeoDanmarks bestyrelse har holdt deres årlige bestyrelsesseminar, hvor de blandt andet drøftede behovet for en ny strategi for foreningen, GeoFA i foreningen og 
arbejdsprogram for 2024. De fik også et inspirationsoplæg fra KL om Klimaalliancen og kommunernes behov for især klimadata. 

Den 6/9 er der den årlige temadag, hvor der er nyt fra bestyrelsen. På temadagen skal lægge sidste hånd på arbejdsprogrammet for 2024, og vi skal se på hvordan de 
fire fora og GeoFA gruppen kan løse nogle af aktiviteterne og projekterne. Vi skal også kigge lidt på hvordan vi løser foreningens opgaver; hvordan driver og forankrer 
vi projekter bedre i foreningen. Og så er temadagen selvfølgelig også hyggeligt samvær og middag sammen. 

GeoDanmark vil også i år have en stand på Kortdage, med fokus på klimadata; specifikt det hydrologiske tilpasningslag. 

5. Strategiprojekt for 
GeoDanmark grunddata 

10:00 

10 min. 

Brian orienterer om projektet. Drøftelse af implementering af 
beslutningerne fra tilstandsanalysen. 

Dette punkt er fast på forummets møder, så længe 
projektet løber. Hvis der er relevant materiale fra ar-
bejdsgruppen, sendes det til forummet. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Brian orienterede om projektet, og fortalte at bestyrelsen ikke tilsluttede sig projektgruppens anbefaling om projektorganisering for arbejdet henimod specifikation 
version 7.0. Se nærmere i bestyrelsesreferatet fra bestyrelsesmødet den 2. juni 2023. 

Projektgruppen arbejder på at afslutte projektet; Strategiprojekt for GeoDanmark grunddata, og herefter komme med en ny anbefaling for organiseringen og økono-
mien henimod specifikation version 7.0. 

I vores forum skal vi koordinere arbejdet med dataoprydningen/supplerende data i SDFI og udgivelsen af en specifikation version 6.2. Der skal kommunikeres om 
ændringerne til brugerne af data. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

6. Brugertilpassede udga-
ver af Specifikationen 

10:10 

10 min. 

Orientering om arbejdet. 

Gennemgang og behandling af ændringer til specifikationen be-
handles på efterfølgende møde. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi har nået en milepæl i arbejdet med den brugertilpassede udgave af Specifikationen. Kurt viste de to forskellige udgaver; der findes nu en produktionsspecifikation 
og en brugerrettet specifikation. Da den brugerrettet udgave indeholder store kapitel-, afsnits- og tekstændringer, kunne vi ikke nå at gennemgå dokumentet på dette 
møde. Vi gennemgår og tager beslutning om arbejdet på vores næste møde den 7. november 2023, og sætter formiddagen af til dette punkt. 

Det er vigtigt af de enkelte forummedlemmer læser materialet grundigt igennem inden mødet. Vi skal især have fokus på kapitel 2, samt kerneobjekttyperne 
vejmidte, bygning og de hydrologiske objekttyper. 

Til det næste møde vedlægges de tidligere besluttede dokumenter, så vi har overblik over hvad vi allerede har drøftet og besluttet. 

7. Ændringsforslag til Spe-
cifikationen 

10:20 

15 min. 

Vejmyndighed. Drøftelse af indholdet af attributten Vejmyndig-
hed. Ved Brian og Kurt. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kurt fortalte om den inkonsekvente udfyldelse af attributten Vejmyndighed. Vi drøftede relevansen af attributten; om vi skal rette op på udfyldelsen/datavaske og 
efterfølgende opsætte en regel i GeoDK, eller om attributten skal udgå helt. Vi kunne ikke helt afklare, hvem der benytter attributten, men vi var enige om at GeoDan-
mark data ikke skal indeholde dobbelt data, da data allerede findes i vej fagsystemerne.  

Forummet anbefaler at attributten udgår, hvis forummets medlemmer ikke i deres bagland kan finde argumenter for at attributten bevares. Dette besluttes på næste 
møde. 

8. Hegn 10:35 

15 min. 

Ændring af objektdefinition for Hegn ved Charlotte.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Charlotte fremlagde en analyse over udfyldelsen af attributten Hegnstype på objekttypen Hegn. Overordnet set er attributten ikke udfyldt konsekvent, og specielt for 
hegnstypen Trådhegn, er data inkonsekvent. 

Vi beslutter på et efterfølgende møde, om der skal foretages en yderligere analyse om behov for datavask eller om attributten skal udgå. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

10:50 – 11:00 Pause 

9. Versioneringsdokument 
for Specifikationen 

11:00 

15 min 

Gennemgang af forslag til versioneringsregler ved Char-
lotte/Kurt 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Charlotte og Kurt præsenterede forslag til versioneringsregler for Specifikationen, som forslås gældende fra version 7.0.0 af specifikationen. 

Kurt foretog enkelte rettelser i dokumentet. Dokumentet blev herefter godkendt og indgår som afsnit i den kommende specifikation 7.0.0. 

10. Levetidsregler 11:15 

15 min 

Forslag til ny tekst til levetidsregler ved Kurt.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi gennemgik forslag til ny tekst til levetidsregler. 

Kurt foretog enkelte rettelser i dokumentet. Dokumentet blev herefter godkendt og vil være gældende fra næstkommende specifikation og version af GeoDK. 

Det er i enkelt tilfælde sket, at regelændringer vedtaget af Specifikationsforum ikke er blevet kommunikeret videre til Systemforum/Septima, som derfor ikke har fået 
dem implementeret i GeoDK. 

Kurt vil fremover sikre bedre formidling af regelændringer mellem Specifikationsforum og Systemforum/Septima. 

11. Aktionsliste 11:30 

15 min. 

Dette punkt indeholder alle emner som tidligere har været på 
dagsordenen, men som ikke er færdigbehandlede. 

Aktionslisten opdateres på hvert møde; punkter, som 
er færdigbehandlede, markeres på listen som afslut-
tet, og fjernes på næstkommende mødedagsorden. 

Emne Ansvarlig(e) person(er)   Datoer for tidligere behandling Status: Afsluttet eller Uafsluttet 

Tag kontakt til Produktionsforum, for en afklaring af hvilke objektty-
per under Trafik, der udpeges i den årlige ajourføring. 

Brian 18/4-2023 

5/9-2023 

Afsluttet 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

Brian har talt med Annette, SDFI. Vi kan dog ikke blive mere tydelige 
i afklaring af hvilke objekttyper under Trafik, der udpeges i den år-
lige ajourføring. Vi gør ikke yderligere. 

Objekttypers ophav skal behandles, da ophav kun benyttes ved me-
get få objekttyper. 

Kurt og Charlotte 18/4-2023 Uafsluttet 

Definition af Brugsgrænse skal behandles. Alle 18/4-2023 Uafsluttet 

Definition af Hegn skal behandles. Charlotte 7/3-2023 

18/4-2023 

5/9-2023 

Uafsluttet 

Mast Charlotte og Kurt 7/3-2023 Uafsluttet 

Levetidsregler Charlotte og Kurt 31/1-2022 

16/8-2022 

1/11-2022 

6/2-2023 

5/9-2023 

Afsluttet 

Versioneringsdokument for Specifikationen Charlotte, Kurt og evt. 
Jens 

Ukendt startdato 

5/9-2023 

Afsluttet 

Brugertilpasset udgave af specifikationen Kurt 18/4-2023 

5/9-2023 

Uafsluttet 

Ændringsforslag: Vejmyndighed Kurt 5/9-2023 Uafsluttet 

Ændringsforslag: Hegn Charlotte 7/3-2023 Uafsluttet 



Referat fra møde i Specifikationsforum den 5. september 2023 

 

6 

 

Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

18/4-2023 

5/9-2023 

12. Eventuelt 11:45 

5 min. 

  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 

13. Opsummering 11:50 

5 min. 

De vigtigste punkter, som bruges til nyhed på hjemmesiden. Jens lægger nyhed på hjemmesiden. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Ændringsforslag for attributterne for Vejmidte og Hegn. 

Brugerrettede udgaver af Specifikationen. 

Revideret dokument med versioneringsregler for den kommende Specifikation version 7.0.0. 

Levetidsregler. 

14. Næste møde 11:55 

5 min. 

Næste møde er planlagt som heldagsmøde i KL den 7. novem-
ber 2023. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

På næste møde skal vi afklare, hvordan vi samler op på de uafsluttede sager i forummet. 

Vi skal også se på arbejdet henimod specifikation version 7.0.0, og fastlægge en møderække, hvoraf nogle er i samarbejde med Systemforum, eksempelvis et fælles 
internat. 

 


